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Protokół nr 6/24 

z posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Społecznych  w dniu 27 sierpnia 2024 r. od godz. 15.00 do 

godz. 16.05 w Pałacu Kawalera w Świerklańcu. 

W posiedzeniu wzięło udział 5 członków. Obecni według załączonej listy obecności. 

Porządek obrad niniejszego posiedzenia przedstawia się następująco: 

1. Otwarcie posiedzenia. 

2. Dyskusja nt. działalności Gminnej Biblioteki Publicznej w Świerklańcu. 

3. Wolne głosy. 

4. Zakończenie. 

 

Ad. 2. 

W dyskusji wzięli udział: 

• Hanna Przybyła (Dyrektor Gminnej Biblioteki Publicznej w Świerklańcu) – omówiła działalność 

Gminnej Biblioteki. Wymieniła udogodnienia dla mieszkańców, które znajdują się                                        

w wyremontowanych pomieszczeniach w filii biblioteki w Nakle Śląskim.  

Opisała zajęcia organizowane przez placówkę. W tym klub pogodnego seniora, cykliczne imprezy 

dla dzieci, dorosłych i seniorów, klub gier planszowych, warsztaty wydruków 3D, warsztaty dla 

dzieci i dorosłych. Dodała, że biblioteka jest współorganizatorem półkolonii, współpracuje ze 

szkołami i przedszkolami.  Wyróżniła współpracę z przedszkolem w Orzechu, z którym biblioteka 

posiada podpisaną umowę na współpracę. Opisała udogodnienia dla seniorów, w tym możliwość 

wypożyczenia książki telefonicznie, gdzie dostarczenie książki odbywa się bezpośrednio do miejsca 

zamieszkania czytelnika przez pracownika biblioteki.  Następnie poinformowała, z jakich rodzajów 

dofinansowań oraz       w jakich programach biblioteka bierze udział. Przedstawiła również problemy 

techniczne budynku siedziby w Świerklańcu. Poprosiła o wsparcie w zakresie omówionych 

problemów lokalowych budynku siedziby.  

• Łukasz Janas – zwrócił się z zapytaniem dotyczącym ilości pracowników zatrudnionych                             

w bibliotece oraz w jakich godzinach działa biblioteka.  

• Hanna Przybyła (Dyrektor Gminnej Biblioteki Publicznej w Świerklańcu) – poinformowała, że wraz 

z p. sprzątaczkami zatrudnionych jest 7 pracowników, łączna ilość etatów - 4,5. 

Placówki są dwie. Bibliotek czynna jest: dwa razy w tygodniu 10.00 – 18.00; trzy razy w tygodniu 

9.00 – 15.30 oraz dwie soboty w miesiącu 8.00 – 12.00 

• Michał Nolewajka – zwrócił się z zapytaniem, czy biblioteka prowadzi zajęcia odpłatne, które mogą 

stanowić dla niej dochody własne lub czy placówka przewiduje wprowadzenie tego typu zajęć. 

• Hanna Przybyła (Dyrektor Gminnej Biblioteki Publicznej w Świerklańcu) – poinformowała, że 

biblioteka publiczna jest instytucją non profit. Jedyne odpłatności jakie są pobierane są za usługę 

ksero oraz za przetrzymanie materiałów bibliotecznych. W zeszłym roku zostały wprowadzone  

płatne turnusy wakacyjne i ferie (półkolonie) w związku z brakiem możliwości finansowych 

placówki na zapewnienie wyjazdów dla dzieci. Dodała również, że w związku ze specyfiką działania 

biblioteki publicznej nawet gdyby opłatności się pojawiły, byłyby to niewielkie kwoty. 
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• Michał Nolewajka – zwrócił się z zapytaniem, czy była rozważana możliwość stworzenia na terenie 

parku plenerowej,  przenośnej czytelni lub punktu samoobsługowej wypożyczalni, przedsięwzięcia 

które ubogaciłoby przestrzeń parku. 

• Hanna Przybyła (Dyrektor Gminnej Biblioteki Publicznej w Świerklańcu) – potwierdziła, że pomysł 

jest godny zainteresowania. Przekazała, że działania takie muszą być ściśle powiązane z ich 

systemem bibliotecznym. Potwierdziła również, że wiosną można kilka takich punktów wymiany 

przygotować. 

• Michał Nolewajka – zadał pytanie, czy biblioteka ma możliwość wypożyczania gier planszowych. 

• Hanna Przybyła (Dyrektor Gminnej Biblioteki Publicznej w Świerklańcu) – potwierdziła, że gry 

planszowe wypożyczane są na takiej samej zasadzie jak książki. Dodała również, że na chwilę 

obecną biblioteka jest w posiadaniu ok. 230 różnych gier planszowych. 

• Justyna Kotalczyk – zwróciła się z zapytaniem, czy w związku z sporą ilością posiadanych przez 

bibliotekę gier planszowych istniałaby możliwość zorganizowania imprezę typu „rodzinne gry 

planszowe” w celu integracji mieszkańców. Zwróciła się również z  zapytaniem, czy dyrekcja 

biblioteki jest otwarta na współpracę z innymi przedszkolami z Gminy Świerklaniec. Następnie 

wystąpiła z propozycją, aby zorganizować punkty wypożyczania książek dla seniorów                                 

w wyznaczonym dniu miesiąca oraz w wytypowanych miejscach w celu łatwiejszego dotarcia 

seniora do miejsca gdzie można książkę wypożyczyć. 

• Hanna Przybyła (Dyrektor Gminnej Biblioteki Publicznej w Świerklańcu) – poinformowała, że jeśli 

chodzi o zorganizowanie imprezy z grami jak najbardziej istnieje taka możliwość. Podkreśliła 

jednak, że tego rodzaju impreza musiałaby mieć sponsorów, ponieważ biblioteka nie posiada 

środków na zorganizowanie tego rodzaju imprezy oraz potrzebna byłaby pomoc w promocji takiego 

wydarzenia. Poinformowała również, że współpraca z wszystkimi przedszkolami odbywa się               

w sposób ciągły. Odniosła się również do stworzenia „przenośnej biblioteki” w celu przybliżenia jej 

seniorom. Poinformowała, że jest otwarta na takie propozycje. Zaznaczyła jednak, że każdy wyjazd 

pracowników biblioteki wiąże się z dezorganizacją pracy placówki na miejscu, w związku z ilością 

posiadanych etatów i dwoma placówkami otwartymi dla czytelników codziennie. Pomysł ten 

mógłby zostać wdrożony po przeanalizowaniu kwestii organizacyjnych. 

• Kazimierz Flakus - wystąpił z propozycją przeniesienia biblioteki do Pałacu Kawalera w związku            

z tym, iż znajdują się tam pomieszczenia mogące do tego celu służyć. 

• Hanna Przybyła (Dyrektor Gminnej Biblioteki Publicznej w Świerklańcu) – wyraziła swoje obawy 

dotyczące odległości budynku Pałacu od centrum, co zdaniem Dyrektora Biblioteki mogłoby się 

wiązać z mniejszą dostępnością biblioteki dla mieszkańców  

• Kazimierz Flakus – (Ad Vocem) Wyraził opinię, iż odległość Pałacu od zabudowań mieszkalnych nie 

jest zbyt duża oraz park w Świerklańcu ma dobre połączenie z komunikacją miejską. 

• Hanna Przybyła (Dyrektor Gminnej Biblioteki Publicznej w Świerklańcu) – zadeklarowała, że jest 

chętna na wszystkie możliwości poprawy technicznego funkcjonowania biblioteki. 

• Michał Nolewajka –  podsumował, że instytucja biblioteki publicznej ma tak szeroki zakres 

działalności, który zasługuje na nowoczesną siedzibę. Oświadczył, iż w budżecie nie ma miejsca na 

budowę nowego budynku biblioteki, ale warto szukać środków finansowych na zewnątrz, śledzić 

możliwości pozyskiwania środków zewnętrznych. 

• Łukasz Janas – wyraził swoje przekonanie, iż Pani Dyrektor będzie śledzić możliwości pozyskiwania 

środków zewnętrznych w celu stworzenia biblioteki, która będzie spełniała wszystkie wymogi oraz 

będzie służyć przez lata mieszkańcom. 
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Ad. 3. 

• Kazimierz Flakus - omówił problem ogrodzenia, które pierwotnie stanowiło część infrastruktury 

zamku. Ogrodzenie następnie znajdowało się na terenie zoo w Chorzowie, skąd zostało przekazane 

do kościoła na terenie tego miasta, gdzie zostało zniszczone poprzez jego przycięcie. Radny zwrócił 

się z prośbą o informacje, jakie są możliwości zwrotu tego ogrodzenia. 

• Wójt Gminy Świerklaniec Grzegorz Zadęcki – poinformował, że kontaktował się z dyrektorem zoo 

w tej sprawie, zapewnił również, że dalsze rozmowy będą kontynuowane. 

• Kazimierz Flakus – (Ad Vocem) wyraził swoje obawy w zakresie niszczenia zabytków, 

nieegzekwowanie decyzji konserwatora zabytków w sprawie własności należącej do parku                   

w Świerklańcu. 

• Michał Nolewajka (Przewodniczący Rady Gminy) – przekazał wiadomości w sprawie bieżącej 

działalności rady oraz planach spotkań w najbliższym czasie. 

Ad. 4 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji radny Łukasz Janas zamknął posiedzenie 

Komisji. 

 

Na tym protokół zakończono. 

Spisała: J. Hajda        Przewodniczący 
        Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Społecznych  

 

  Łukasz Janas 


